
 

Zahraniční školky  - léto 2023: 

Výzvy současného evropského školkařství
 

Během léta jsme navštívili několik evropských školkařských center v Nizozemí, Belgii, Itálii a 

Maďarsku. Zajímalo nás, jak vypadá letošní produkce, jaké jsou současné trendy a vyhlídka do 

budoucnosti. 

Obecně lze říci, že současné evropské školkařství se potýká s těmito zásadními problémy, které 

způsobují jeho stagnaci: 

Nedostatek pracovních sil
Nedostatek mladého materiálu
Stoupající cena půdy
Tlak na enviromentální způsoby pěstování
 

Nedostatek pracovníků v zemědělství resp. školkařství je dlouhodobý problém, který zatím 

nemá řešení. Je jisté, že tento trend se bude prohlubovat – mladí lidé o práci ve školkách nemají 

zájem a staří zkušení školkaři odchází na odpočinek nebo na věčnost. 

S první problémem souvisí i nedostatek mladého materiálu. V minulosti si velké množství 

zaměstnanců školek na svých záhumencích a zahradách „přilepšovalo“ množením rostlin, 

očkováním, roubováním apod. Toto dnes již téměř neexistuje. Velké školky nemají dostatečnou 

kapacitu, pěstební plány a logistika distribuce mladého rostlinného materiálu je značně náročná.  

Vedle těchto vlivů se přidává též dopad klimatických změn. Osivo ztrácí klíčivost, náhlé prudké 

změny počasí způsobují nebývalý úhyn mladých rostlin atd… 

Cena půdy v celé Evropě neustále roste. Pro zemědělskou produkci, která se úročí z roku na 

rok, to není až tak výrazný problém. Pro školky a zejména ty stromařské je tento problém 

výrazný. Výnosy z plochy produkce stromů jsou sice vyšší, ale přicházejí až po mnoha letech 

s vysokými riziky možných ztrát. 

Současné enviromentální trendy omezování chemických prostředků jdou sice s dobou, ale 

mnoho školkařů je nuceno omezovat sortiment rostlin, protože tento již nelze nadále bez 

dostupných prostředků udržet. Měnící se klima způsobuje výskyt nových chorob a škůdců se 

kterými si příroda bude vědět rady až za mnoho let či století. Biologická ochrana je sporadická 

a mnohdy se jedná pouze o fake za účelem propagace trendy stylů. 

Poptávka po rostlinách v celé Evropě již několik let po sobě roste a to jak díky dotacím, tak i 

většímu zájmu veřejnosti o zeleň. Produkce školek ale zůstává stejná, v některých oblastech 

naopak dochází k jejímu snižování. Výsledkem je nedostatek rostlinného materiálu, zejména 

v jarním období. Tato situace nemá jednoduché řešení a my, zahradníci, se budeme muset 

s touto situací naučit pracovat a žít.                                                                   

     Ing. Lukáš Mráz 


